
باب��ک زنجانی 11 مه��ر در دادگاه قاض��ی صلواتی 
حاضر می ش��ود. این خبری بود که دیروز غلامحسین 
محسنی اژه ای در نشست خبری اش اعلام کرد. او گفت 
که ان شاءالله مشکلی پیش نیاید و اولین جلسه دادگاه 
در تاریخی که تعیین ش��ده برگزار شود. اژه ای خبر داد 
که وکلا درحال مطالعه پرونده هستند و قاضی پرونده به 
وکلا توصیه کرده وقت بیشتری را برای مطالعه بگذارند 
تا بتوانیم زودتر دادگاه را در هر چند جلسه ای که لازم 

باشد، دنبال کنیم و به نتیجه برسیم.
محسنی اژه ای در پاسخ به سوالی درباره  آخرین وضع 
پرونده بابک زنجانی و این که چند نف��ر در این پرونده 
محاکمه خواهند ش��د؟ گفت: تاکنون بخش عمده ای 
از این پول ها به دست نیامده و دس��تگاه قضایی نیز از 
طریق سیستم بانکی و وزارت اطلاعات دنبال این است 
که به این پول ها دس��ت پیدا کند. او افزود: خود ایشان 
کماکان مدعی اس��ت که قصد خلافی نداش��ته بلکه 
می خواس��ته خدمت کند و اخیرا هم نامه ای نوشته و 
گفته که به خاطر تحریم ها این اتفاق افتاده و اگر خودم 
باشم می توانم این پول ها را برگردانم. امیدواریم خود او 
یا بستگانش اگر می دانند جایی پول وجود دارد بگویند 

زیرا به نفع شان است که پول ها را برگردانند.
محس��نی اژه ای در پاسخ به س��والی مبنی بر این که 
دیدار نمایندگان با بابک زنجانی در چه تاریخی انجام 
می ش��ود، گفت: قبلا درباره این که آیا نمایندگان حق 
ورود به پرونده های قضایی را دارند یا خیر س��وال شد 
که من گفتم هر درخواس��ت قانونی ک��ه نمایندگان 
داشته باشند، پذیرفته می ش��ود. نمایندگان براساس 
وظیفه قانونی که دارند حق ورود به پرونده های قضایی 
را ندارند و این مس��بوق به سابقه است. سخنگوی قوه 
قضائیه افزود: در دوران مختلف اگر چنانچه نماینده ای 
به این عنوان خواس��ته با متهمی ملاق��ات کند، اجازه 
داده نشده است و اگر یادتان باشد حتی در مقطعی یک 
رئیس جمهوری می خواست ملاقات کند که اجازه داده 
نشد. الان هم اصلا ملاقاتی تنظیم نشده که تاریخ آن 

را بگویم.
او همچنین درباره اتهام بابک زنجانی و مقایس��ه آن 
با پرونده فساد 3 هزار میلیاردی گفت: در پرونده بابک 
زنجانی هم اس��تناد بازپرس برای صدور کیفرخواست 
ماده قانونی بوده که مربوط به اخلالگران نظام اقتصادی 
کش��ور اس��ت اما این ماده قانونی دو گونه متهمان را 

تقس��یم می کند که عده ای مفسد فی الارض شناخته 
شده و عده ای تنها بین 5 تا 30 سال محکوم می شوند.

 شکایت احمدی نژاد از جهانگیری
 در مرحله بازپرسی

همچنین چن��دی پی��ش وکی��ل احمدی ن��ژاد، 
رئی��س دولت نهم و ده��م از جهانگیری، مع��اون اول 
رئیس جمهوری ش��کایت کرد. ش��کایتی ک��ه مورد 
اس��تقبال جهانگیری ق��رار گرف��ت. اژه ای درباره این 
شکایت هم در نشس��ت خبری اش گفت: این شکایت 
ثبت و به بازپرس��ی ارجاع ش��ده و در مرحله کارهای 
دادسرایی اس��ت. او افزود: یکی از اقدامات دادسرا این 
است که از شاکی مس��تندات و از طرف شکایت دفاع 
بخواهد، درباره  م��وارد اتهامی نیز فعلا از بیان جزییات 
معذور هستم. محس��نی اژه ای در پاسخ به سوال یکی 
از خبرنگاران مبنی بر این که ش��نیده ش��ده اسفندیار 
رحیم مشایی یکی دیگر از معاونین رئیس دولت دهم 
بازداشت شده  و باز هم ش��نیده هایی مطرح است که 
این فرد در رابطه با پرونده بقایی به دادگاه احضار شده 
است، گفت: هر دو مطلب کذب محض است. نه این فرد 

بازداشت و نه فعلا به دادگاه احضار شده است.
محس��نی اژه ای در ادامه در پاس��خ به سوالی مبنی 
بر این ک��ه مدتی اس��ت پرونده محم��ود احمدی نژاد 

رئیس جمهوری سابق در دادگاه کیفری استان تهران 
مورد رس��یدگی قرار گرفته و وی اخی��را از معاون اول 
دولت یازدهم ش��کایتی را مطرح کرده  است، به گفته 
منتق��دان آیا مصلحتی اس��ت که به پرون��ده وی دیر 
رسیدگی می ش��ود؟ از س��وی دیگر با توجه به این که 
رئیس دولت دهم درحال حاضر پرون��ده ای در دادگاه 
دارد می تواند علیه فرد دیگری شکایت کند، خاطرنشان 
کرد: ش��کایت رئیس دولت دهم از مع��اون اول دولت 
یازدهم ربطی به پرونده خ��ودش در دادگاه ندارد؛ زیرا 
این دو پرونده متوقف بر یکدیگر نیست و فردی در یک 
پرونده متهم و در پرونده دیگر شاکی است؛ لذا این دو 

موضوع با یکدیگر منافاتی ندارند.
سخنگوی دس��تگاه قضا، با اش��اره به پرونده حمله 
به علی مطه��ری در ش��یراز گفت که اولین جلس��ه 
رسیدگی به پرونده متهمان این پرونده، فردا در شیراز 
برگزار می ش��ود. او با اش��اره به پرونده سیگار مارلبرو 
گفت: رس��یدگی ها در این پرونده منجر به صدور قرار 
مجرمیت برای 7 نفر و ارس��ال پرونده به دادگاه ش��د. 
اژه ای همچنین بازداشت سعیدلو و آزادی بقایی را هم 
تکذیب کرد. اژه ای درباره سوال یکی از خبرنگاران که از 
وی درخصوص سفر رحیمی به خارج از کشور پرسید، 

گفت: سفر این فرد به خارج از کشور صحت ندارد.

صدور حکم سعید مرتضوی طی چند روز آینده
محسنی اژه ای در ادامه نشست خبری خود در پاسخ 
به سوالی مبنی بر این که آیا جلسه دهم مردادماه آخرین 
جلسه رسیدگی به پرونده سعید مرتضوی بوده است؟ 
گفت: اگر متهمی در دادگاه تقاضا کن��د فلان فرد در 
جلسات حضور پیدا کند، این طور نیست که قاضی الزام 
داشته باشد هر کسی را که وی درخواست کرد به دادگاه 
دعوت کند. او افزود: جلسه قبل آخرین جلسه رسیدگی 
به این پرونده بود که البته این موضوع را از خود قاضی 
نپرسیده ام، ولی از مس��ئول بالاتر ایشان شنیده ام که 
جلسه قبل آخرین جلسه دادگاه بوده است، اما ایشان 
درخواست داشته اند که علاوه بر دفاعیات شفاهی که 
ارایه داده اند می خواهند دفاعیات کتبی را نیز ارایه کنند 
و طبق گفته خودشان ظرف چند روز این دفاعیه کتبی 
را ارای��ه خواهند داد. همچنین دادگاه گفته اس��ت که 

ظرف هفت، هشت روز آینده حکم صادر خواهد شد.
س��خنگوی دس��تگاه قضا تأکید ک��رد: در جریان 
رسیدگی به بخش دوم پرونده فساد 3 هزار میلیاردی 
یکسری کیفرخواس��ت صادر ش��ده، برخی تقاضای 
اعاده دادرس��ی داده اند که برخی از آنها پذیرفته شده 
و پرونده مجددا به ش��عبات برگشته و برخی دیگر هم 
حکم گرفتند، اما در کل پرونده مختومه نش��ده است. 
خبرنگاری س��وال خود را این گونه مط��رح کرد که آیا 
بخ��ش دوم پرونده فس��اد 3 هزار میلی��اردی درحال 
رسیدگی است و این که آیا پرونده فردی به نام جهرمی 
که نامش در این پرونده مطرح بوده درحال رس��یدگی 
است؟ گفت: در مورد این فرد و چند نفر دیگر ازجمله 

خاوری با یک مشکل مضاعف روبه رو هستیم.
وی گف��ت: آن موقع قاضی س��راج، قاض��ی پرونده 
بود و قرار بود محاکمه کند اما س��متش تغییر کرد و 
قاضی دیگری جایگزین ایشان ش��د چون آن قاضی 
هم به عن��وان دادرس فعالیت می کرد منتقل ش��د و 
حالا پرونده در اختیار قاضی دیگری قرار گرفته است. 
محسنی اژه ای با تأکید بر این که رأی پرونده کهریزک 
به زودی صادر می ش��ود درخصوص سوال خبرنگاری 
مبنی بر این که آیا تعداد دکل های گمش��ده بیشتر از 
آنچه در اخبار عنوان شده، نیست؟ گفت: دکل گمشده 
همین یکی بیشتر نیست، ممکن است موارد مشابهی 
باشد که جنسی خریداری شده باشد اما پول آن را نداده 

باشند.

خبرروی خط خبر

سخنگوی قوه قضائیه:

بابک زنجانی 11 مهر محاکمه می شود
   رأی پرونده کهریزک به زودی صادر می شود
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سیدحسن خمینی در دیدار با مدیران و رؤسای 
آموزش و پرورش سراسر کشور: 

 معلمان نباید 
مشکل معیشتی داشته باشند

و  حجت الاس��لام 
المس��لمین سیدحسن 
خمین��ی در دی��دار ب��ا 
رؤس��ای  و  مدی��ران 
سراسر  آموزش وپرورش 
کش��ور در ح��رم ام��ام 
خمینی با تأکید بر آموزش 

شجاعت در کلاس درس گفت: دانش آموز، دانشجو و 
طلبه باید از استاد خود در مرحله اول آزاداندیشی را 
فراگیرد؛ زیرا درسی که در آن آزاداندیشی، توانمندی 
طرح سوال و پرسشگری وجود نداشته باشد، درس 
نیس��ت، بلکه صرفا حفظ کردن مطالب اس��ت.  وی 
تأکید ک��رد:  در حوزه علوم امر مق��دس وجود ندارد 
و ما باید با س��وال و پیگیری مجدان��ه هم طلبه، هم 
دانش��جو و خصوصا دانش آموز -که اصول اساسی را 
در آن دوران فرا می گیرد- را به گونه ای تربیت کنیم 
که بتواند در مسیر خود پرسشگری کند، لذا فضای 
آموزش وپرورش و خصوصا فضای کلاس های درس 
باید آمیخته به شجاعت باشد.  یادگار امام یادآور شد:  
 یکی از بزرگترین درس هایی که در دوره دبیرس��تان

 فرا گرفتم بعد شجاعت و اجازه شجاعتی بود که بعضی 
معلم ها به دانش آم��وز می دادن��د؛ دانش آموز حتی 
اگر در موضوعی فکر می کند به درس��تی و برخلاف 
نظم مقررشده می اندیش��د باید بتواند کار خود را در 
چارچوب ضوابط پیش ببرد، این امر البته مقدماتی 
لازم دارد و اولین مقدمه آن اس��ت که ش��جاعت در 
میان معلمان بیش از همه وجود داشته باشد.  وی با 
ارزشمند خواندن روحیه شجاعت در معلمان گفت: 
اگر فضای مدیریتی آموزش وپ��رورش این روحیه را 
بارور کند تا معلمان بتوانند شجاعانه آنچه در حوزه 
اداری، سیاسی، اقتصادی و فرهنگی می اندیشند را 
بیان کنند، آنگاه یک معلم شجاع توان تربیت نسل 
شجاع را دارد؛ نسلی که وقتی شجاع باشد در مقابل 
استکبار، استعمار و استحمار می ایستد و اتکای امام 

بزرگوار ما نیز به همین عامل بود. 
یادگار امام افزود:  امام عزیز و بزرگوار ما یک معلم 
شجاع بود که توانس��ت نسلی را شجاع پرورش دهد 
و با اتکا به ش��جاعت آن نس��ل تصمیم بگیرد. امام 
شجاعت ایستادگی مقابل ش��اه، استبداد، استعمار 
و آمریکا، صدام و ش��جاعت ایستادگی مقابل حرف 
متحجرین را داشت؛ بعضی از ما شجاعت ایستادن 
مقابل خارج��ی را داریم اما ممکن اس��ت در مقابل 
تخلف دوستان مان آن شجاعت را نداشته باشیم.  وی 
اظهار داش��ت: امام یک معلم شجاع بود که نسلی را 
شجاع پرورش داد، بارور کرد و با اتکا به شجاعت آنان 
توانست مقابل سلطه داخلی و خارجی بایستد.  لذا 
در فضای آموزش وپرورش، مدیریت این مجموعه از 
حیث اخلاقی و دینی موظف اس��ت این شجاعت را 
میان معلمان نهادینه کند؛ این ویژگی پیش از این 
هم میان معلمان بوده است و باید آن را پاس داشت و 
خود معلمان هم نسبت به این مسأله مسئولیت دارند. 
سیدحس��ن خمینی در پایان تأکی��د کرد:  یکی 
از اموری که دولت حتما باید کم��ک کند و واقعا در 
این حوزه نباید هیچ اجحافی صورت گیرد، موضوع 
معیشت معلمان است، زیرا واقعا معلمی که از حیث 
معیشتی دچار مشکل باشد توان تعلیم و تربیت یک 

فضای سالم را ندارد. 

ناطق نوری: 

 در انتخابات مجلس خبرگان
 کاندیدا نمی شوم

چندی پی��ش اخباری به صورت غیررس��می در 
س��ایت ها مبنی بر کاندیداتوری آیت الله ناطق نوری 
برای مجلس خبرگان رهبری منتش��ر شد که وی 
این خبر را تکذیب کرد. رئیس بازرس��ي  دفتر مقام  
معظم  رهبري  در واکنش به انتش��ار این خبر گفت: 
دیگر در هیچ انتخاباتی نامزد نخواهم شد. به نوشته 
س��ایت روز نو، حجت الاسلام والمسلمین علی اکبر 
ناطق ن��وری در گفت وگو با این س��ایت با اش��اره به 
برگزاری انتخابات مجلس شورای اسلامی و مجلس 
خبرگان رهبری اظهار کرد: عمر کار سیاسی من تمام 
شده اس��ت و دیگر در هیچ انتخاباتی نامزد نخواهم 
ش��د. ناطق نوری در پاس��خ به این س��وال روز نو که 
اکنون که می گویید عمر کار سیاسی شما تمام شده 
است و قصد دارید در اتاق فکر باشید آیا در انتخابات 
مجلس خبرگان رهبری شرکت خواهید کرد، گفت: 
در انتخابات مجل��س خبرگان رهب��ری هم نامزد 
نخواهم ش��د و علاقه ای به حضور در هیچ انتخاباتی 
را ندارم. ناطق نوری تأکید کرد: ما باید کنار بکشیم تا 
جوان تر ها در انتخابات ها شرکت کنند و وارد مجالس 

سیاسی کشور شوند. 

علی مطهری: 

صداوسیما از احمدی نژاد حساب می برُد
عضو کمیس��یون فرهنگی مجلس، تفاوت رفتار 
صداوس��یما با دولت امروز و دولت گذشته را در این 
دانست که برنامه های چالشی برای بررسی عملکرد 
دولت قبل وجود نداش��ت.  به اعتقاد وی صداوسیما 
از آق��ای احمدی نژاد حس��اب می برُد.  ب��ه گزارش 
خانه ملت، علی مطهری درباره عملکرد صداوسیما 
در پوش��ش خبری مذاکرات هس��ته ای و س��اخت 
برنامه ه��ای تحلیلی درباره تفاهمنام��ه وین گفت: 
برنامه های مرتبط با مذاکرات هسته ای در مجموع بد 
نبود و برخی از این برنامه ها در جایگاه آگاهی بخشی 
و روشنگری قرار داشتند زیرا تولید برنامه  با در نظر 
گرفتن مناف��ع یک جناح قابل توجی��ه نخواهد بود 
و به نظر می آید که از نظرات هر دو جناح نس��بت به 

تفاهمنامه هسته ای استفاده می شود. 

 آیت الله آملی لاریجانی در جلسه عالی 
مسئولان قضایی: 

جریان سازی صنفی  با هدف تحت فشار 
گذاشتن دستگاه قضا کار غلطی است

آی��ت الله صادق آملی لاریجانی در جلس��ه دیروز 
مس��ئولان عالی قضایی، جنجال آفرینی صنفی در 
مس��یر رس��یدگی به پرونده های مختلف ازجمله 
حوادث اخیر در اردبیل و استان فارس را در اقدامات 
عادلانه و قانونمند این قوه بی تأثیر دانست و ضمن 
توصیه به پرهیز از اینگونه اقدامات عجولانه صنفی 
گفت: مسئولان قضایی همواره مدافع عملکرد قانونی 
قضات و کارکنان قوه قضائیه هستند و در عین حال با 
هرگونه تخلف و جرم محرز در بدنه این دستگاه نیز 

برخورد خواهند کرد. 
به گزارش ایلنا، آیت الله آملی لاریجانی با اشاره به 
این که اگر قرار باشد با وقوع هر حادثه ای که باید به 
آن رسیدگی شود هر صنفی هیجانی اعتراض کند و 
آن را رسانه ای نماید، سنگ روی سنگ بند نمی شود، 
تأکید کرد:  توصیه می کنیم که این گونه برخوردهای 
صنفی کنار گذاشته شود و بدانیم که صنوف مختلف 
غیر از پزشکان هم در این کشور زندگی می کنند و 
لذا از همه آنها انتظار می رود در برخوردها، منصفانه 
و متناسب با شأن حرفه ای خود عمل کنند و اجازه 
دهند که دستگاه قضایی با دقت و طمانینه کار خود 
را به انجام برساند. رئیس قوه قضائیه تأکید کرد:  قطعا 
جریان سازی صنفی و رسانه ای آن هم با هدف تحت 
فشار گذاشتن دستگاه قضایی کار غلطی است گرچه 
قوه قضائیه با رویکرد حفظ حقوق احترام و کرامت 
 انس��انی افراد با ه��ر گونه تخلف و جرم��ی برخورد 

خواهد کرد.
رئیس قوه قضائیه حفظ قدرت و اقتدار کش��ور 
را در مرحله اجرای توافق بس��یار ضروری خواند و 
اظهار کرد:  اگر می خواهیم در مقام اجرای توافق 
هم به خوبی پیش برویم باید اقتدار و وحدت ملی 
و انسجام بین مردم و مس��ئولان را حفظ کنیم و 
مردم، مسئولان، نظامیان همه و همه باید همچنان 
به هوش باشند. آیت الله آملی لاریجانی خواستار 
پرهیز از افراط و تفریط در ارزیابی توافق هسته ای 
در داخل کش��ور ش��د و افزود:  ضمن بررس��ی و 
توجه به نقاط مثبت توافق هسته ای در عین حال 
باید نقاط ابهام و محدودیت ها نیز بررسی شود تا 
 چیزی فراتر از خطوط قرمز نظام مورد پذیرش قرار

 نگرفته باشد.
رئیس قوه قضائیه اظهارنظرهای عجولانه و همراه 
با بداخلاقی را غیرقابل پذیرش دانست و افزود:  هر 
گونه ذوق زدگی نیز نادرست است و توقع این است 
که همه مسئولان و دلسوزان نظام منصفانه نسبت 
به این توافق اظهارنظر کنند و زحمات شبانه روزی 
تیم مذاکره کننده را نیز در نظر داشته باشند و آن را به 

راحتی زیر سوال نبرند.

آیت الله  هاشمی: 

  در انتخابات مجلس خبرگان 
کاندیدا می شوم

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام در پاسخ 
به سوال انتخاب در مورد اهمیت دو انتخابات آتی 
)مجلس شورای اسلامی و خبرگان( گفت: این دو 
انتخابات بسیار مهم و جزو مهم ترین انتخابات ما 
هستند. هرکس تعهد اس��لامی و ملی دارد، باید 
خودش را آماده کند و در انتخابات حضور داشته 
باشد. آیت الله  هاشمی اضافه کرد: کسانی که خود 
را صالح می دانند، نامزد ش��وند و اگر در آن سطح 
نیستند، برای رأی دادن بیایند. این جا بسیار مهم 
است و نتیجه اش هم به همه ایرانی ها برمی گردد. 
این گونه نیست که یک عده ببرند و یک عده ببازند. 
نتیجه مثبت و منفی اش به همه برمی گردد. لذا 
خوب است همه کسانی که احساس ملی گرایی 
دارند یا اس��لامی یا انقلابی هس��تند و هرچه که 
هستند یا هر سه هس��تند، بیایند و در انتخابات 
شرکت کنند و بی تفاوت نباشند.  هاشمی در پاسخ 
به این سوال که »آیا حضرتعالی قرار است تحرکی 
داشته باش��ید؟«، گفت: من در مجلس نمی توانم 
شرکت کنم، ولی بنا دارم در خبرگان شرکت کنم.

حداد عادل: 

خودم را ازجمله دلواپسان می دانم
رئیس فراکسیون اصولگرایان مجلس در جمع 
بس��یجیان مش��هد گفت:  در چند ماه گذش��ته 
رسانه ها سعی کردند مردم را دو دسته کنند یک 
عده که علاقه به رفع تحریم و تعامل با جهان و حل 
مشکلات اقتصادی و به پیش��رفت علاقه دارند و 
عده ای دیگر طرفدار جنگ هستند و می خواهند 
مردم فقیر باشند و با همه دنیا ستیزه کنند و این 

همان چیزی است که آمریکایی ها     می خواهند. 
غلامعلی حدادعادل همچنین ب��ا بیان این که 
مسأله هسته ای موضوع پیچیده ای است و به ویژه 
در هفته های اخیر که برجام در وین اعلام شد بنده 
در جایی صحبت یا علنی انتقاد نکردم افزود:  البته 
این موضوع  به معنای این نیس��ت که دغدغه آن 
را ندارم بلکه صریحا نیز اعلام کرده ام من ازجمله 
دلواپسان هستم.  وی بیان کرد:  من خودم را جزو 
دلواپس��ان می دانم و افرادی که خونسرد هستند 

باید استدلال کنند که چرا دلواپس نیستند. 
حدادع��ادل ادامه داد:  من ب��ه طرق مختلف از 
آیت الله خامنه ای شنیده ام که ایشان برای آینده 
 انقلاب حلقه های فرهنگی بی هیاه��و را از احزاب 

پر هیاهو بهتر و موثر تر می دانند. 
وی اف��زود:  البته اینطور نیس��ت که ایش��ان با 
هرگونه تحزبی مخالف باش��ند بلکه برای ایشان 
آنچه مهم است کارهای فرهنگی و آگاهی بخش 
 سیاسی انقلابی اس��ت که در همه ش��هر ها باید 

ایجاد شود.

در  یکش��نبه  ش��امگاه  رئیس جمه��وری 
گفت وگویی خب��ری به طور مس��تقیم پیرامون 

مسائل مهم کشوری با مردم ایران سخن گفت. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، 
حسن روحانی بخش نخست سخنان خود را به 
جمع بندی نتیجه مذاکرات هسته ای برای ملت 
ایران اختصاص داد و با بیان این که دستاورد امروز 
بیش از تص��ور دیروز و مدی��ون عنایات حضرت 
حق، حمایت رهبری، پش��تیبانی م��ردم و هنر 
مذاکره کنندگان اس��ت، گفت: از اول می دانستم 
ملت ایران شکس��ت ناپذیر است و گفتم پیروزی 
با حمایت ملت، هدایت رهبری و تدبیر دولت در 

بحث هسته ای قطعی است.
رئیس شورایعالی امنیت ملی در ادامه سخنان 
خود با تأکید بر این که توافق برد - باخت مطلوب و 
ماندگار نخواهد بود، افزود: طرف مقابل یک هدف 
داشت و مدعی است که به آن دست یافته است؛ ما 
سه هدف داشتیم و به آن دست یافتیم. امیدوارم 
توافق در روند اجرایی هم به نتیجه برسد و مردم 

ثمره ایستادگی خود را ببینند.
روحانی اضافه کرد: این تفکر که ما در برابر دنیا 
دو راه بیش��تر نداریم یا باید در برابر دنیا تس��لیم 
شویم یا دنیا را شکست دهیم، غلط و غیرمنطقی 
اس��ت. راه س��ومی نیز وجود دارد که آن تعامل با 

دنیاست.
رئیس جمهوری افزود: دستاورد 
بس��یار بزرگ ما خروج از فصل 7 
منشور ملل متحد و ماده ۴1 است. 
فصل 7 جایی اس��ت که سازمان 
ملل تشخیص می دهد و می گوید 
این کش��ور صلح و امنیت جهانی 
را تهدی��د می کند پس م��ا قبل از 
قطعنامه ۲۲31 از دید سازمان ملل 
متحد تهدیدکننده صلح و امنیت 

جهان بودیم.
رئیس جمهوری ب��ا بیان این که ام��روز طبق 
همین قطعنامه به عنوان کشوری معرفی شده ایم 
که دنبال فناوری صلح آمیز هس��ته ای هستیم و 
همین قطعنامه همکاری دیگر کشورها با ایران 
را مورد تأکید ق��رار می دهد، گفت: تا پیش از این 
قطعنامه، ما کشور تهدید کننده تلقی می شدیم 

و امروز کشوری هستیم که باید با ما تعامل شود.
روحانی افزود: مردم می دانند هر کش��وری که 
قطعنامه ای ذیل فصل هفت منشور سازمان ملل 
متحد بر علیه اش تصویب ش��ده، س��ال ها طول 

کشیده تا این قطعنامه ملغی شود 
و معمولا هم به جنگ و سرنگونی 

آن نظام منجر شده است.
بی��ان  ب��ا  رئیس جمه��وری 
گوش��ه هایی از مضرات تحریم ها 
ب��رای اقتصاد کش��ور اضافه کرد: 
جنسی که وارد کشور می کردیم 
گاهی ۲0 تا ۴0 درصد گران تر در 
می آمد یعنی اگ��ر فرض بگیریم 
که بایس��تی جنس��ی ب��ه ارزش 
حدود یکصد میلیارد وارد کش��ور بشود حداقل 
۲5 میلیارد آن تلف می شد و این هزینه از جیب 
مردم اس��ت. البته این موضوع برای کاس��بان 
تحریم خیلی سود داشت. کاس��بان تحریم در 
دوبی، اروپا، چین، تهران و همه جا بودند، آنها از 
توافق عصبانی هستند اما مردم ما هزینه پرداخت 
می کردند ما می بایست این تحریم ظالمانه را لغو 
کنیم و دروازه ایران به طور کامل به سوی جهان 

گشوده شود.
روحانی در قس��مت دیگری از س��خنان خود 
گفت: من در اینجا مناسب است از جوان ها تشکر 

کنم. در ش��بکه های اجتماعی چه  کارهایی که 
نکردند. حتی چه انتقادهای س��ازنده و خوبی و 
چه عکس های زیبایی. چه گرافیک های قشنگی 
و حتی چه طنزهای فاخری که در ش��بکه های 

اجتماعی منتشر شد.
رئیس جمهوری همچنین با اش��اره به این که 
برخی دس��تگاه های ما می خواس��تند بعضی از 
شبکه های اجتماعی را تعطیل کنند که من با این 
کار مخالفم، افزود: اگر مشکلی هست باید به دنبال 
راه دیگری باشیم. البته ما هوشمند هستیم، برای 
این که هم امنیت، هم اخ��لاق و هم دین مردم و 
جوان های مردم حفظ ش��ود اما در ش��بکه های 
اجتماعی کار بسیار بزرگ و عظیمی در قبل و بعد 

از توافق انجام شد.
رئیس جمه��وری در پای��ان گفت: ب��ا لغو این 
تحریم ها، فضا عوض می شود، سرمایه و تکنولوژی 
به کشور می آید و دس��ت ما برای فروش نفت باز 
می شود اما چنین نیست که کسی فکر کند امروز 
که توافق ش��د فردا صبح آثارش را می بیند، این 
نهال غرس شده اس��ت اما بدانند این نهال میوه 
می دهد، درست کاشته شده و به ثمر می نشیند. 
البته زمان خودش را دارد که باید سپری شود.در 
این دوران ما باید همدل و همزبان بوده، مشارکت 

و در کنار هم تلاش کنیم.

رئیس جمهوری در گفت وگوی تلویزیونی: 

دستاورد بزرگ ما خروج از فصل هفت منشور ملل متحد بدون جنگ بود

گزارش

گ�روه سیاس�ی| وزرای امور خارجه 6 کش��ور 
به اضافه مسئول سیاس��ت خارجی اتحادیه اروپا با 
یکدیگ��ر عکس یادگاری گرفتند و نخس��تین تیتر 
خبری رس��انه ای جهان به موضوع توافق هسته ای 
میان ای��ران و 6 قدرت جهانی اختص��اص یافت اما 
بیرون از وین و در دو پایتخت هنوز اختلاف نظرها بر 
سر موضوع توافق به قوت خویش باقی است. تهران 
و واش��نگتن این روزها صحنه صف آرایی منتقدان و 
هواداران توافق هس��ته ای است. در این سوی میدان 
نمایندگان مجلس ایران معتقدن��د دولت باید این 
توافقنام��ه را به صورت لایحه به مجل��س ارایه کند 
و در صورت تصویب مجلس به اج��رای آن بپردازد. 
محمد دهقانی عضو هیأت رئیسه مجلس روز گذشته 
به خبرگزاری مهر گفته اس��ت: تا زمان��ی که توافق 
هسته ای به تصویب مجلس نرسیده است، هرگونه 
اقدامی در اج��رای توافق منطبق با قانون نیس��ت. 
به گفته این عضو هیأت رئیسه مجلس اگر توافق به 
تصویب مجلس رسید، دولت می تواند تعهدات خود 
را اجرا کند، وگرنه دولت اجازه ندارد خواس��ته های 
1+5 را عملی کند. زیرا تنها در صورت تصویب توافق، 
تعهدات لازم الاجراست و در مقابل اجرای تعهدات از 
س��وی ایران، طرف 1+5 نیز ملزم به اجرای تعهدات 
خود است. با بالا گرفتن اختلافات در مورد تصویب 

یا عدم تصوی��ب برجام 
در صحن علنی مجلس 
اسلامی محمد  شورای 
باقری بناب عضو شورای 
فراکس��یون  مرک��زی 
ره��روان ولایت مجلس 
پیش��نهاد کرده روسای 
در  س��ه گانه  ق��وای 
ش��ورایعالی امنیت ملی 

تصمیم گیری کنند که کدام نهاد مجلس و شورای 
امنیت به موضوع برجام ورود کنند تا شاهد دوگانگی 
در تصمیم گیری نباش��یم. اختلافات زمانی بیشتر 
شد که علی اکبر صالحی رئیس سازمان انرژی اتمی 
در مصاحبه ای اع��لام کرد که برج��ام یک معاهده 
بین المللی نیست و بنابراین مش��مول اصل 1۲5 و 
77 قانون اساس��ی نمی ش��ود. این دو اصل از قانون 
مجل��س را ملزم کرده اس��ت که تمام��ی معاهدات 
بین المللی میان ایران و کش��ورهای دیگ��ر را مورد 
بررسی قرار داده و در صورت نیاز به لازم الااجرا بودن 
از تصویب نمایندگان بگذراند. در همین حال حسین 
میرمحمد صادقی سخنگوی پیش��ین قوه قضائیه 
روز گذشته در گفت وگویی با خبرآنلاین به تشریح 
دیدگاه های متفاوت درباره فرجام توافق هس��ته ای 

در مجل��س پرداخته و 
درنهای��ت نتیجه گیری 
ک��رده اس��ت ک��ه هر 
آنچه به عن��وان معاهده 
یا تواف��ق بین المللی به 
امنیت  تصویب شورای 
مل��ی برس��د، می تواند 
جایگزین مصوبه مجلس 
شود و نیازی به تصویب 
مجدد در مجلس نیس��ت. وی در تشریح شباهت ها 
و تفاوت های قطعنامه 598 و توافقنامه برجام گفت: 
نمی ش��ود این دو را با هم مقایس��ه ک��رد. زمانی که 
قطعنامه 598 حاصل ش��د، ش��رایط بسیار خاصی 
در کش��ور برقرار بود. ما درحال جنگ بودیم و طبق 
قانون اساسی اختیار جنگ و صلح و... با فرمانده کل 
قوا یعني رهبر انقلاب امام خمیني)ره( بود. ایش��ان 
از این اختیار خود اس��تفاده ک��رده و آن قطعنامه را 
تأیید کردند اما برجام و ش��رایط کنونی کشور با آن 
زمان بس��یار متفاوت اس��ت. درعین حال غلامعلی 
جعفرزاده ایمن آبادی نماینده مردم رشت در مجلس 
نیز گفته است: توافق برجام به معنی تفاهم دوطرفه 
برای انجام ام��ور و اقداماتی بوده و ورود مجلس برای 
تصویب ای��ن متن، هیچ ضرورتی ن��دارد. جعفرزاده 

گفته است: با بیان این که متن برجام را نمی توان در 
قالب یک موافقتنامه بین المللی گنجاند، افزود: به نظر 
من صحبت  و استدلال های صالحی رئیس سازمان 
انرژی اتمی درباره عدم نیاز تصویب برجام در مجلس 
کاملا درست است، از این رو لازم است که با هماهنگی 
شورایعالی امنیت ملی، موضوع برجام در شورا تعیین 
تکلیف شود. به گفته نماینده مردم رشت منافع ملی 
در ش��رایط کنونی اقتضا می کند که متن برجام در 
شورایعالی امنیت ملی بررسی و تصویب شود، از طرف 
دیگر مجلس نمی تواند دول��ت را مجبور و موظف به 

ارایه لایحه درباره برجام کند.
در میانه این اختلافات شاید بتوان محتاطانه ترین 
اظهارنظر را از آن علی لاریجانی دانس��ت. مردی که 
می توان او را پس از حس��ن روحانی سرسخت ترین 
مدافع توافق هسته ای نامید که درعین حال به دلیل 
جایگاهش در مجلس ناچار است نظر نمایندگان را نیز 
مدنظر قرار دهد. علی لاریجانی دراین باره گفته است: 
مجلس شورای اس��لامی از باب اصول قانون اساسی 
باید نسبت به این گونه معاهدات بین المللی نظر بدهد 
اما در برخی موارد نیز نظر نداده است مثل قطعنامه 
598. مسأله هسته ای را علاج می کنیم و شاید مجلس 
هم نظر بدهد، بهتر باشد و پشتیبانی و وفاقی حاصل 

شود.

برزخ برجام
  اختلافات درباره لزوم تصویب یا عدم تصویب توافق هسته ای در مجلس بالا گرفت 


